
Mi t j L Q 
55081 

L évf. 1. szám A SZEGEDI FELSŐOKTATÁSI INTÉZMÉNYEK LAPJA 1963. február 15. 

DER ENDRE: 

Köszöntjük az Olvasót 
T T j lap született. A szegedi egyetemek 
^ és főiskolák lapja. Társadalmi fej lő-

désünk olyan szakaszában indul útnak, 
»amikor a forradalom teljes győzelmének 
egyik legfőbb feltétele a szocialista kul-
t ú r a erőteljesebb kibontakozása.« Előre-
haladásunk jelenlegi fázisában nem lak-
kozó közhely, hanem tar ta lmas valóság e 
megállapítás. Hiszen pl. az egyetemi és 
főiskolai hallgatók számát illetően is 
Európa legfejlettebb kapitalista orszá-
gaival kezdünk egy vonalban állni. 1959— 
1980-ban 38 000 volt a felsőoktatási in-
tézmények hallgatóinak száma, — szá-
muk azóta is további ezrekkel emelke-
d e t t A puszta számok is sokat vallanak, 
ha összevetjük őket az 1938-as év 11700 
hallgatójával. 

De nem csupán a számarány tekinte-
tében, hanem a minőségi oktató- és ne-
velőmunka vonatkozásában is nagy az 
előrelépés, különösen az oktatási reform 
érvényesítése óta, melynek alapvető tö-
rekvését. a munkára való nevelés elsőd-
legességét egész társadalmunk helyesli 
és legjobb erői lelkesen törekszenek meg-
valósítására. E reform szellemében fogant 
nevelőmunkánk hatására — ahogyan a 
VIII. pártkongresszus beszámolója is han-
goztat ja — »szilárdult a tanulmányi fe-
gyelem, megnőtt a politikai érdeklődés, 
nagyobb lett a fizikai munka becsü-
lete«. 

Természetesen korántsem vagyunk 
még a fejlődés zenitjén, mind a felső-
oktatás anyagi ellátottsága, mind a kor-
szerű szakemberképzés vonatkozásában 
t o k még a tennivaló. Hiszen az oktatási 

efbrro megvalósítása is jórészt a jövő 
l :oladata. Kormányzatunk eltökélt szán 
i féka az egyetemi és főiskolai hallgatók 
; ieletUegi, 53 ezres létszámát 1965-re 
i rjintegy 70-ezerre fejleszteni. A fejlesz-
i és anyagi feltételeinek biztosítása is 
I ".agyrészt a közeljövő problémája. 

"A reform szellemének megfelelően 
kormányunk az eddiginél lényegesebben 
főbbet áldoz a felsőoktatás fejlesztésére, 
F főiskolai intézmények bővítésére és a 
főiskolai hálózat kiterjesztésére. Szándé-
k a , hogy a fiatal, ambiciózus és tehet-
séges tudományos kutatók képzése mind-
inkább hangolódjék össze a szocializmus 
építésének konkrét igényeivel. 

Fokozott gondot fordít ar ra is. hogy 
kutatóink munkájá t , előrehaladását a 
legkorszerűbb tudományos világnézet, a 
marxizmus—leninizmus terjesztésével, 

' enrszerü tudatosításával egyre inkább 
i torunk szintjére emelje. 

A tudományos világnézet birtoklása. 
frnind a kutató, írnnd a gyakorlati oktató-
tnunka területén jelentős összefüggésben 
t>au az előrehaladással. Hiszen az elmé-
l e t hasznosítása, magasszintű alkalmazá-
s a mind a természettudományok, mind 
t> »humán« tudományterületek vonatko-
zásában lelkesítő távlatokat nyithat meg 
& felsőoktatás és tudományos kutatás te-
kintetében is, az élőbbrejutás kulcsa. 

J ^ apunk épp ezért különös gondot 
fordít arra , hogy a tudományos vi-. 

légnézet gyakorlati alkalmazásainak, 
fejlesztésének friss eredményeit is pub-
likálja, népszerűsítse a maga sajátos 
••műfajával«, a publicisztikával, s nép-
szerű elméleti cikkekkel is. Ezzel is sze-
l e tne a maga szerény lehetőségei sze-
r in t hozzájárulni a korszerű oktató- es 
Hevelőmunka segítéséhez. 

Természetesen a hatókörünkben folyó 
oktató- nevelőmunka eredményeinek 
népszerűsítése, tudatosítása is fontos fel-
adatunk. Szeretnénk mindig büszke 
örömmel hír t adni azokról az eredmé-
nyekről, melyeket intézményeink az ú j 
értelmiség képzése tekintetében elértek, 
s azokról a sikerekről is, melyeket idő-
sebb, tapasztalt és köztiszteletnek örven-
dő — valamint ambiciózus, fiatal tu-
dományos kutatóink vallhatnak maguké-
nak. Ez természetesen nem jelentheti azt, 
hogy lapunk kizárólag az eredményeket 
tükrözi, s nem foglalkozik a területünk-
l e eső munka problematikusabb oldalai-
val.. hibáival. Tervünk a hiányosságokra 

határozott rávilágító* is, hiszen a 

problémák elkendőzésével tulajdonkép-
pen magunkat csapnánk be. A bírálat 
konstruktivitására, az emberség, a segítő-
készség megnyilvánulására, a handaban-
dázástól mentes, objektív hangnemre 
éppúgy ügyelnünk kell, mint az udvari-
askodó, őszinteséget nélkülöző ál-huma-
nitásra. 

Minden megnyilatkozásunkkal az építő 
száhdékot kell dokumentálnunk, hogy 
Szeged felsőoktatási intézményei szerény 
munkánk nyomán is egyre közelebb ke-
rül jenek egymáshoz. Ellene vagyunk az 
esetleges intézményi elfogultságnak, mely 
az illető intézmény jelentőségét messze 
túlhaladó módon törekednék érvényt sze-
rezni bizonyos törekvésekhek. Messzeme-
nően pártolunk minden olyan konstruk-
tív lépést, melyet az egymás megbecsü-
lésének nemes indulata táplál. 

Ebben a szellemben szeretnénk előse-
gíteni az oktató és nevelő tényezők és 
a hallgatóság közötti problémák megol-
dását. Egyetemeinknek és főiskoláinknak 
számos olyan köztiszteletnek örvendő 
előadója van, akiknek tudományos és ne-
velő munkássága jelentősen túl ter jed 
szűkebb pátr iánk határain. »Idősebb, te-
kintélyes tudósainknak megtisztelő fel-
adata, hogy minél több tehetséges, f ia-
tal kutatónak ad ják át gazdag tapaszta-

' lataikat, minél több kiváló tudóst nevel-
jenek a magyar tudomány, a magyar nép 
számára« — hangoztatja a VIII. pár t -
kongresszus határozata, s mindnyájan 
reméljük, hogy idősebb előadóink to-
vábbra is őszinte örömmel nyúj t j ák , á t 
f iatalabb kollégáiknak és hallgatóiknak 
a tudomány, a kul túra tárházának kin-
cseit. S ¡-emeljük, hbgy ezért fokozottan 
hálás tisztelet övezi őket a jövőben is az 
i f júság részéről. 

A z ifjúság problémáinak i i jelentős 
•rm' teret szeretnénk biztosítani. Bátor, 

építő megnyilatkozásaiknak, publiciszti-
kai és művészeti cikkeiknek, irodalmi al-
kotásaiknak mindenkor helye lesz a lap 
hasábjain. Az if júságot különösen fog-
lalkoztató időszerű kérdéseknek szeret-
nénk vitafórumot biztosítani. 

A komoly problémák elsődlegességé-
nek hangoztatása mellett a szatíra, a hu-
mor eszközeit is gyakran szeretnénk ér-
vényesíteni. Ebben a tekintetben is na-
gyon vigyázunk arra, hogy ne süllyed-
jünk a bulvár-lapok elsekélyesítő »szint-
jéig« — az arányérzékkel, jóízű szelle-
mességgel megalkotott humoros írások-
nak, krokiknak, kar ikatúráknak viszont 
feltétlenül teret szentelünk. 

Cikkeink zöme . természetesen elsősor-
ban időszerű elvi-politikai kérdésekről — 
a gazdasági-dologi előrehaladásról —, a 
tudományos kutatás eredményeiről, va-
lamint a felsőoktatás problémáiról fog 
szólni, de kulturális és sporteredmények-
ről is számot ad az intézmények viszony-
latában. 

E számadás napjainkban kiváló lég-
körben folyhat: a VIII. pártkongresszus 
utáni hónapokban, amikor a Magyar 
Szocialista Munkáspárt és kormányza-
tunk tevékenységét a lenini normák sza-
bályozzák, amikor a felsőoktatási intéz-
mények is a kor szintjén, igényesebben 
folytathatják tevékenységüket. Társadal-
munk építésének mai, rendkívül vonzó, 
minden progresszív szellemi tényezők 
erőkifejtését messzemenően méltányoló 
és elősegítő légköre a garancia arra, 
hogy lapunk is betöltheti szerény, ám 
mégsem jelentéktelen hivatását. 

J ? gondolatok szellemében köszöntjük 
sok szeretettel az Olvasót! Az Ol-

vasót, akit nem csupán olvasóként, ha-
nem minél többször munkatársként is 
szeretnénk üdvözölni. Hiszen lapunk ak-
kor tehet eleget igazán feladatának, ha 
nem csupán újságírók, hanem főként és 
elsősorban az intézmények előadói, mű-
szaki és adminisztrációs munkakörű dol-
gozói és hallgatói ír ják. Így lesz a lap 
a szó szoros értelmében, igazán mind-
nyájunké, akik a felsőoktatás valamely 
területén tevékenykedünk 

Fel hát a munkárq. a ennivaló bősé-
ges és a jövő lelkesítő távlatokkal biztat. 

dl tarlalombóL: 

A fejlődés távlatai 
tudományegyetemünkön 

„Az adeni dervisektől 
— a uupla feketéig" 

# 
Dr. Petri Gábor 

és Dr. Kiss Árpád 
professzorokról 

-M-
Irodalom — művészet 

— humor — eszmecsere 

& 
Sport — sakk 

— könyvszemle 
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Ki mit vár lapunktól? 
Egyetemeink és főiskoláink 

több előadójához, vezető sze-
mélyiségéhez fordul tunk kör-
kérdésünkkel: ' milyen re-
ményeket táplál az ú j egye-
temi lapot illetően, s milyen 
várakozással tekint működé-
se elé? Mit vár a „Szegedi 
Egyetem"-től? A következő 
válaszokat kaptuk: 

Dr. RÁVNAY TAMÁS 
egyetemi tanár, az Orvostu-
dományi Egyetem rektora: 

— örömmel üdvözlöm a 
szegedi felsőoktatási intéz-
mények „Szegedi Egyetem" 
című lapjának megjelenését, 
amelynek célja közös a két 
egyetem és főiskola célkitű-
zéseivel. • Ezeknek . a? intéz-
ményeknek az a fő felada-
tuk, hogy szocialista gondol-

kozású, jól képzett szakem-
bereket neveljenek. A lap fő 
feladatának tehát a nevelést 
és oktatást kell tar tanunk. 
Két olyan szempont, ame-
lyek nemcsak az intézmények 
vezetőit (oktatóit), hanem 
hallgatóit is kell, hogy köze-
lebbről érdekeljék. Mindket-
tőt érinti a folyamatos fej lő-
déssel járó „reform", ami 
nemcsak a tematikára vonat-
kozik, hanem minden hasz-
nosnak ígérkező változtatás-
ra az intézményekben, ö r -
vendetes volna, ha a „Sze-
gedi Egyetem" tájékoztatná 
olvasóit, mind az oktatókra, 
mind a hallgatókra vonatko-
zó és egyben közérdekű ese-
ményekről, továbbá a fejlő-
dést feltüntető adatokról, sőt 
a hallgatók tanulmányi elő-

meneteléről is, ami nemcsak 
pozitíz, hanem negatív irány-
ban is ki kell hogy dombo-
rodjék. 

Dr. MARTA FERENC tan-
székvezető egyetemi docens, 
a József Attila Tudomány-
egyetem pártbizottságának 
vb. t i tkára: — Bizony, meg-
lehetősen sokat várok az 
egyetemi laptól. Csakis öröm-
mel lehet üdvözölni egy 
olyan kezdeményezi,«, hogy 
a szegedi egyetemek és főis-
kolák közösen indítanak la-
p o t Bizonyára sokan emlé-
keznek még a régi „Szegedi 
Egyetem"-re, mely hasonló 
elképzelések hordozója volt. 
Én e r re hivatkozva is azt 

(Folytatás a 2. oldalon.) 

/ Tudományegyetemünk szerződést kötött 
a leningrádi pedagógiai főiskolával 

Dr. Antalffy György, a József Attila Tudományegyetem rektora, 1962. október 
28-tól november 10-ig Lenin giádban tartózkodott. A Szovjetunió és Magyarország kö-
zött fennálló kulturális egyezmény értelmében és keretében kölcsönös együttműkö-
dési szerződést kötött a Herzen Állami Pedagógiai Főiskolával. A kölcsönös bará t -
sági és együttműködési szerződést megkötő aktusról a leningrádi főiskola lapja — 
egyebek között — a következőket í r ja : 

„A szegedi József Attila Tudományegyetem rektora szerződést kötött a főiskolá-
val a baráti együttműködés ről. Mostantól kezdve a leningrádi és a szegedi felsőok-
tatási intézmény véleménycserét fog folytatni a pedagógiái és tudományos módszer-
tani munkákról , az előadások tapasztalatairól, a szeminár iumok vezetéséről, a leve-
lező oktatásról és a két felsőoktatási intézményt érintő sok egyéb kérdésről. 

Íme, egy töredék a szerződésből: 
— Mindkét főiskola vál la l ja , hogy tájékoztat ják egymást a legfontosabb oktatási 

és tudományos problémákról, a tudományos tervekről, konferenciákról és az elért 
eredményekről. Együttműködésünk erősítése érdekében mindkét intézmény rendelke-
zésre bocsátja a pedagógusképzés legfőbb problémáira vonatkozó komplex terveket 
és publikációkat. Ebbe a m u n k á b a bevonják a két felsőoktatási intézmény professzo-
rait, oktatóit és tudományos kutatóit. Ixy módon a Szovjetunió és a Magyar Népköz-
társaság kulturális együttműködéséről kötött állami szerződés keretében megszüle-
tet t a barátsági szerződés. • 

Feladatunk, hogy ezt sikeresen ültessük át a gyakorlatba!" 
A Leningrádi Főiskola részéről A. I. Scserbakov, a József Attila Tudományegye-

tem részéről dr. Antal f fy György rektor ír ták alá az egyezményt. 

A felvételen balról jobbra dr . Antalffy György, a József Attila Tudományegyetem 
rektora, Molnár István aspiráns . A. I. Scserbakov, a Leningrádi Főiskola rektora A. 
D. Boborikin es L. F. Szkljarov rektorhelyettesek. 
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SZEGEDI EGYETEM. 2 

Ki mit vár lapunktól? 
(Folytatás az 1. oldalról.) 

tudnám mondani: ennek az 
ú j orgánumnak talán az le-
gyen a íegfontosabb szerepe, 
hogy közel hozza egymáshoz 
a szegedi felsőoktatási intéz-
ményeket Erre nagy szükség 
van, mert számtalanszor 
hangsúlyozzuk Szeged egye-
temi város jellegét, de talán 
ehhez képest keveset tudunk 
egymásról. Kell, hogy az Or-
vostudományi Egyetem, vagy 
a Tanárképző Főiskola prob-
lémái, napirenden levő ese-
ményei visszhangra találja-
nak a József Attila Tudo-
mányegyetem vagy a Felső-
fokú Tanítóképző oktatói és 
íiallgatói kórében is, hiszen 
azonos célokért küzdünk, az 
MSZMP művelődéspolitikai 
és kulturális programjának 
megvalósításáért. E program 
megvalósításáért folytatott 
harcunkból, ' a szocialista ér-
telmiség formálásának küz-
delmes és bizony eléggé ne-
héz folyamatában természe-
tesen akadhatnak olyan kér-
dések, melyek megvalósítása 
körül vita alakul ki, más-
más elképzelések merülnek 
fel. Az ú j lap ennek a vitá-
nak mindenkor helyet kell 
hogy adjon — minél széle-
sebb körben, minél több 
résztvevő bevonásával. Ezen 
túlmenően igen kívánatos, 
hogy az ú j egyetemi újság 
színes, friss, érdekes, hangu-
latos legyen, ne unalmas 
szürkeség lengje be a sorokat, 
hanem oktatók és hallgatók 
egyaránt érdeklődéssel ve-
gyék kezükbe kéthetenként a 
legfrisebb számot, keressék 
és találják meg benne azt, 
ami a legjobban érdekli őket, 
és érezzenek kedvet arra, 
hogy ők is véleményt nyilvá-
nítsanak; egyetértésüknek 
vagy egyet nemértésüknek 
hangot adjanak magában a 
lapban is. 

Még egyszer: reméljük, 
hogy az ú j lap nemcsak az 
oktatás és nevelés szüksé-
ges kiegészítője lesz felső-
oktatási intézményeinkben, 
hanem vonzó, fiatalos, lendü-
letes, érdeklődést és vitát 
keltő orgánummá is válik az 
itt tanuló fiatalok és az őket 
oktató értelmiség, az egye-
tem összes dolgozói számára. 

Dr. CSUKÁS ISTVÁN, a 
Szegedi Tanárképző Főiskola 
igazgatója: 

— Elsősorban azt várom, 
hogy a lap a szegedi felső-
oktatási intézményekben se-
gítse a kommunista szakem-
berképzés megjavítását. Ad-
jon helyet minden olyan kez-
deményezésnek, amely ez in-
tézmények valamelyikében 
az oktató- és nevelőmunka 
terén előremutat. Foglalkoz-
zék a bevezetett reformintéz-

kedések eddigi tapasztalatai-
val, ú j kísérletekkel. Fordít-
son" figyelmet a nevelési 
munkára a hallgatói csopor-
tok kfezött és kollégiumok-
ban, diákotthonokban egy-
aránt. Nyújtson segítséget az 
oktatói karnak a kommunis-
ta erkölcs kérdéseiben való 
biztos tájékozódás terén. He-
lyes volna, ha az országos 
sajtóban (pl. „Űj írás") folyó 
ilyen tárgyú Ritákhoz kap-
csolódva felvetné a sajátos 
szegedi helyzetre vonatkozó 
kérdéseket, vitákat kezde-
ményezne és biztosítaná a 
szegedi intézmények között a 
rendszeres, kölcsönös tá jé-
koztatást. A kollégiumi ne-
velés kérdésében nemcsak 
szegedi, hanem országos vi-
szonylatban is lehetőséget 
adna tapasztalatcserére, vitá-
kat, ankétokat kezdeményez-
ne. Ehhez kapcsolódik egy 
másik indítványom: vegye 
fel a kápcsolatot más felső-
oktatási intézmények lapjai-
val (Budapest, Miskolc, 
Veszprém). 

A Tanárképző Főiskolán a 
tudományös kutatómunkára 
ösztönzően hat a központi 
anyagi támogatás. Várjuk a 
laptól, hogy ezt a fellendülő 
munkát kísérje figyelemmel, 
foglalkozzon eredményeivel. 

Fontosnak tartom, hogy a 
lap felvessen olyan kérdése-
ket, amelyek általános prob-
lémák és amelyeknek olyan 
súlyt adna, hogy azokkal 
felsőbb szervek is fokozot-
tabban foglalkozzanak. Ilye-
nek: kollégiumi elhelyezés 
— albéHet, oktatási helyisé-
gek szűk volta, a főiskolai 
i f júság sportolási lehetőségei 
stb. 

A szabadtéri Játékok Idején 
Szegeden sok országos vagy 
nemzetközi rendezvényre ke-
rül sor. A lap segíthetne ab-
ban, hogy a már Szegedi He-
tekké alakuló időszakban az 
adott lehetőségek kiszélesíté-
sével a felsőoktatási Intéz-
mények is bekapcsolódnának 
az ünnepségsorozatba. A 
rendezvények kölcsönösen 
emelnék egymás színvonalát, 
hírét, sikerét, ha lennének 
pl. tudományos tanácskozá-
sok a játékok időszakában 
országos és nemzetközi szin-
ten. Ehhez a szegedi felsőok-
tatási intézményeknek volna 
megfelelő tudományos felké-
szültségük, erejük. 

Sok problémát fog okozni 
a felsőoktatásban a felvéte-
leknél a szociális kategóriák 
eltörlése. Ismertesse a lap a 
felvételi vizsgák és kiválo-

gatás olyan helyes és jó1 

módszereit, amelyek biztosít-
ják, hogy egyetlen jóeszű 
munkás-paraszt fiatal se ke-
rüljön hátrányba. 

GAÁL GÉZA, a Felsőfokú 
TaAítókápző Intézet igazga-
tó)«: 

— Hasznos kezdeménye-
zésnek tartom a szegedi fel-
sőoktatási intézmények szá-
mára indított lapot Nagyon 
jó lesz az, hogy az egyes 
egyetemek é6 főiskolák hall-
gatói beletekinthetnek egy 
más életébe, láthatjuk egy-
más eredményeit, hibáit. Fo-
kozódhat az eddig is kétsé-
gen kívül meglevő megbe-
csülés. Egymás erőfeszítései 
fokozhatják erőfeszítésein-
ket, a feltárt hibák pedig a 
helyes utat mutat ják meg 
Érdeklődéssel Várom az ér-
dekes, értékesnek ígérkező 
lapot, a szerkesztő bizottság-
nak pedig eredményes, jó 
munkát kívánok. 

Dr. TASS OYULA adjunk-
tus, az Orvostudományi 
Egyetem KISZ vb. titkára: 

— Örömmel üdvözlöm az 
újból meginduló ¿Szegedi 
Egyetem"-efc\ 8okszor talán 
nem is becsültük sokra, és 
csak amikor hónapokon át 
hallgatott, akkor vettük ész-
re fontos szerepét Most, 
hogy újból jelentkezik, azt 
várom tőle, hogy segítőtár-
sunk legyen a nevelő és agi-
tációs munkában. Várjuk tő-
le, hogy a kommunista szak 
emberképzés propagandistája 
legyen. Várjuk tőle azt is, 
hogy vitafórumunk legyen. 
Az egyetemek és főiskolák 
KISZ szervezeteinek sok azo-
nos problémája van, ami jó 
lenne, ha közö6 rovatot 
vitafórumot kapna. Az „Ifjú-
ság a szocializmusért" moz-
galommal kapcsolatos prob-
lémáink közös megvitatása 
igen hasznos lenne a „Sze-
gedi Egyetem" hasábjain. A 
KISZ-munka feladatai és ér-
telme a KISZ-tag szemével; 
hogyan valósul meg alapszer-
vezeteinkben a kommunista 
szakemberképzés; a mozga-
lom értelme és módszerei 
alapszervezeteinkben stb. — 
ilyen kérdésekkel foglalkoz-
hatna a lap. 

Várjuk az agitációban és 
nevelésben nyújtott segítség 
mellett, mindezeken túl, 
hogy a „Szegedi Egyetem" 
éljen az építő bírálattal is. 

' A fejlődés távlatai 
, tudományegyetemünkön 

Dr. Herczeg Ferenc, 
a József Attila Tudományegyetem gazdasági rektorhelyettesénele nyilatkozata 

— Hogyan fejlődik a Jó-
zsef Attila Tudományegye-
tem az elkövetkező években? 
— tettük fel az első kérdést 
dt. Herceg Ferenc gazdasági 
rektorhelyettes elvtársnak. 

—• A Tudományegyetem 
hallgatói létszámának foko-
zatos emelkedése most már 
mindjobban előtérbe helyezi 
a fejlesztés szükségességét. A 
hallgatók létszáma néhány 
évvel ezelőtt még 900 körül 
mozgott, a jelenlegi megha-
ladja az 1700-at. Az ország 
vegyészszakember és tanár-
szükségletére való tekintet-
tel feltétlenül számítani kell 
arra, hogy a hallgatói létszám 
fokozatosan tovább emelke-
dik és a második ötéves terv 
időszakában már a 2240-et is 
meghaladja. A továbbiakban 
e fokozatos létszámemelke-
désre úgy kell számítani, 
hogy perspektívában 3490-es 
hallgatói létszám lesz. Gon-
dolni kell arra is, hogy ezek 
az adatok csak a nappali ta-
gozatos hallgatókra vonat-
koznak, s a levelező szakon 
— különösen a jogászképzés-
ben — nagy felfutás előtt áll 
egyetemünk. A fejlesztés te-
kintetében a napirenden levő 
oktatási reform megvalósí-
tása, a korszerű oktatási igé-
nyek kielégítése és a kor-
szerű tudományművelés le-
hetőségének minél teljesebb 
biztosítása is feladatként je-
lentkezik. 

— A fejlesztést — ez alka-
lommal az elhelyezési kérdé-
sekkel foglalkozva — gondo-
san kell előkészítenünk. Ter-
mészetesen a mai helyzetből 
szükséges kiindulni és ke-
rülni kell minden ötletszerű, 
tervszerűtlen átalakítást. A 
fejlesztési tervek előkészíté-
se Tudományegyetemünkön 
most van folyamatban. E 
munkából a műszaki szak-
embereken kívül az oktatók 
is jelentős mértékben kive-
szik részüket. 

— A fejlesztési terv meg-
valósítása vajon nem Jár-e 
Tnegoldhatatlan problémák-
kal, elhelyezési nehéZiégek-
kel? 

— Természetesen a fejlesz-
tési terv előkészítése során 
gondolni kell a már most je-
lentkező — ténylegesen meg-
levő — elhelyezési nehézsé-
gekre is. Mindenekelőtt a 
diákotthoni (kollégiumi) ne-
hézségek kerülnek előtérbe. 

— Hogyan kivánja megol-
dani ezt a kérdést a fejlesz-
tési előkészítés? 

— Az a cél, hogy az összes 
hallgatói létszámhoz viszo-

nyítottan a hallgatóknak leg-
alább 70 százaléka diákott-
honban (kollégiumban), kul-
túrált körülmények között 
legyen elhelyezhető. 

— Hány hallgatót fogad-
nak be Jelenleg a kollégiu-
mok? 

— 708 főt, az összlétszám 
46,5 százalékát. Előírás sze-
rint elhelyezhető lenne 389 
fő, az összlétszám 25,5 szá-
zaléka. 

— Milyen változás várható 
a jövőben e tekintetben7 

— 1973-ben a várható hall-
gatói létszám 3480, ebből kol-
légiumba kívánunk elhelyez-
ni 2493 főt, az összlétszám 
72 százalékát. Ez nagyará-
nyú diákotthoni építkezése-
ket tesz szükségessé. Ezek az 
építkezések Újszegeden bizto-
síthatók. A városi tanács már 
előzetes területfelhasználási 
kiutalást adott az Odesszai 
k r t , Rózsa Ferenc sgt , Bal-
fasor és Középfasor által ha-
tárolt területre. Tárgyalások 
folynak arra vonatkozóan, 
hogy az említett terület mel-
letti — lényegileg annak 
folytatásét képező — terüle-
tekből is biztosítsanak diák-
otthoni építkezés céljára 
megfelelő területeket. E te-
rületek 1000—1800 férőhelyet 
biztosító diákotthoni épületek 
építésére lesznek alkalmasak. 
Nem szabad arra gondolni, 
hogy a jelenlegi diákottho-
nainkat nem hasznosítjuk a 
továbbiakban. Ezek egy ré-
sze továbbra is diákotthon 
lesz, csupán annyi területet 
kell elvenni ezekből, ameny-
nyi a Íiallgatói étkeztetés 
biztosításához, konyhabőví-
téshez és ú j éttermek, tála-
lók létesítéséhez szükséges. A 
diákotthoni kérdéshez tarto-
zik, hogy Tud'ományégyete-
münk a közelmúltban meg-
vásárolta a Batthyány u. 5. 
sz. alatti épületet. Ez — meg-
felelő renoválás és karban-
tartás után — az Eötvös Lo-
ránd Kollégium céljait szol-
gálná. Lényegilég diákotthon 
lesz. A későbbiek során erre 
az épületre egy emeletet kí-
vánunk építeni. 

— Mikor kezdenek az új 
diákotthonok építéséhez? 

— Már 1963 közepén. Az 
első diákotthon, amit az em-
lített területen kívánunk épí-
teni, 304 hallgató befogadásá-
ra lesz alkalmas. A megfelelő 
hitel már rendelkezésre áll. 
A tervek a közeljövőben el-
készülnek. A 304 férőhelyes 
diákotthon befejezési határ-
idejét 1964. szeptember l - re 
tervezzük. Így az 1964—65. 

tanévben már a hallgatók 
rendelkezésére állana. 

— Ügy hallottuk, az Adu 
téri épületet is bővíteni szán-
dékoznak. 

— Igen. Emeletráépítést 
tervezünk az Ady téri épü-
letre ls. Erre nemcsak a ta-
nárképzéssel kapcsolatban 
növekedő feladatok miatt 
van szükség. Feltétlenül több 
helyet kell biztosítani a Nö-
vénytani Intézetnek, az Ál-
latrendszertani Intézetnek, a 
Nyelvtudományi Intézetnek, 
az Orosz Intézetnek és még 
néhány más intézetnek. Az 
emeletráépítés tervezett idő-
szaka 1970—71. Tervezett 
költsége 16 500 000 for in t 

— Sok szó esik mostaná-
ban a „Kémiai Kombinát"-
ról. Kérjük Rektorhelyettes 
elvtárs tájékoztatását erre 
vonatkozóan is. 

— Nagyon jelentós az a 
fejlesztési elgondolás, hogy a 
Jókai utcában a jelenlegi 
óvoda épületétől kezdve, négy 
házat lebontva, egy kémiai 
kombinátot építünk. Erre a 
vegyészhallgatók létszámá-
nak rohamos növekedése mi-
att elkerülhetetlenül szükség 
van. Ez az épülettömb a Jó-
kai utcából átnyúlik a Le-
nin krt-ra. A két utcát ösz-
szekötő épületrész alatt ár-
kádos kiképzésű gyalogjáró 
lenne. 

— Ügy hallottuk, a gya-
korló Iskola is új épületet 
kap. Ezzel kapcsolatban mi 
a helyzet? 

— Az Április 4 út ján már 
folyamatban van a Ságvári 
Endre Gyakorló Altalános 
Iskola építkezése. Ez az is-
kola egyetemünk gyakorló 
iskolája, mely 18 tanulócso-
porttal működik, s jelenleg 
az Árpád tér 2. sz. alatt 
mindössze 8 tanterem áll ren-
delkezésre. A mostani épít-
kezés nyomán keletkező ú j 
épület csak első része lesz 4 
gyakorló iskolának. A máso-
dik rész megépítésére — az 
épületek szanálása után — 
1966—67-ben kerül soí, Így 
alakul ki egy megfelelő, kor-
szerűen felszerelt gyakorló 
általános iskola. 

— Ebből a néhány adatból 
is pregnánsan kiviláglik, 
mekkora gondot fordít a kor-
mányzat egyetemünk tovább-
fejlesztésére, az oktató, ne-
velő és tudományos munka 
nem Jelentéktelen áldozatot 
igénylő anyagi feltételeinek 
megteremtésére — fejezte be 
nyilatkozatát dr. Herczeg 
Ferenc gazdasági rektorhe-
lyettes. 

H ír "í 

KEDVES OLVASÖINK bizonyára tud-
ják, hogy »kávéivó nemzet* lettünk. 
Amióta olcsóbb lett a kávé, azóta »tö-
méntelen« mennyiségben fogyasztjuk, tme 
egy statisztikai adat erről: 1962. Január 
hónapban 128 /bwir kg kávét íogylsztott 
az ország. Ez kb. — az ország egész la-
kosságát számítva — évi 1.4 kg fejen-
kénti adagnak felel meg. összehasonló 
tusképpen egy másik adat: az Egyesült 
Államokban 1953-ban évi 8 kg volt u 
fejenkénti kávéfogyaSZtás! 

Bizonyára nem is álmodta e világsi-
kert az az egyszerű pásztor, aki valami-
kor réges-régen Abesszínlában észrevette, 
hogy a kávécserj» cseresznye nagyságú 
termését legelgető kecskéi föltűnően élén-
kek és Jókedvűek lettek. A» ismeretlen, 
tle minden bizonnyal Jó megfigyelőké-
peswíggel rendelkező pásztorban keres«-
kedöi szellem is megbújhatott, mert va-
lószínűleg az 6 érdeme, hogy a fenti or-
szág népe ősidők óta fogyasztja a kávét. 
De kövessük csak út ján a világsiker felé. 
Abesszínlából Arábiába jutott a bedui-
nok útján. Dzsemál Eddin, az fiHeni* 
mu' t l imádkozó dervisei között elterjesz-
tette, hogy ' jobban bírják a szent vir-
rasztást. Mekka, Kairó, majd II. Szoli-
mán szultán uralkodása idején Konstan-
tinápoly a kávé útja. 1642-ben az élel-
mes velencei kalmárok tarsolyában rej-
tőzött nagyobb mennyiség, s így kerütt 
Euróoába. Dél-Olaszországban rövidesen 
e l ter jedt innen indult hódító ú t jára kon-
tinensünkön. Magyarországon a török 
hódítás Idején ismerték meg. 

A különböző népek temperamentumuk-
r a k megfelelően készítik az illatos feke-
tét, mi az olasz Presso mester követői 
vagyunk! — de mindenütt egyformán 
kedvelik. , . _ . « 

Dehát mJ is e közkedveltség titka? 
A COFFEA ARABICA babja 1—2 

százafck coffeint tartalmaz, s ennek köz-
ponti idegrendszert izgató hatása magya-

•cAz acUni derms ektő l -
A DUPLA FEKETÉIG 

ráJtza elterjedtségét, Mát 0.1—0.8 gr 
mennyiségben, amelyet egy-két jó dupla 
tartalmaz, Izgatja a központi idegrend-
szert, főként ast agykérget, élénkíti tevé-
kenységét. Rendes körülmények között 
nehézséget jelentő feladatok gyorsabban 
és könnyebben oldhatók meg. a fáradtság 
érzése nem Jelentkezik, csökkenti az Al-
mosságot. Vagyis megkönnyíti a tanu-
lást. Csakhogy az így tanultakat sokkal 
hamarabb félejtjük el! Amellett nemcsak 
a szellemi, de a fizikai munkaképessé-
get ls fokozza, hatása nagyon jó, ha el-
fáradás ellenére tovább kell dolgozni. 

E felsorolt tulajdonságok kétségtele-
nül igen előnyösnek tűnnek és magya-
rázzák e szer széleskörű használatát a 
társadalom különböző rétegeinél. (Mel-
lőzni kívánjuk a coffein theraplás je-
lentőségét.) Ezek köaül is magasan ki-
emelkedik a coffein nagyfokú használa-
ta az egyetemi hallgatóság, a 18—24 .éves 
fiatalok körében, elsősorban a vizsgákra 
való felkészülés idején. Ugyanis ez az 
időszak az utolsó lehetőség a félévi be-
számolók előtt. Azok a hallgatók, akik 
a félév során nem sokat foglalkoztak a 
tananyaggal, most igyekeznek -mindent 
behozni-. Azonban a rendelkezésre álló 
4—5 hét igen kevés a nagy mennyiségű 
anyag elsajátításához, ezért a tanulásra 
szánt idő megnyújtása és a figyelés mes-
terséges fokozása — sajnos, elég jelentős 
számú hallgató — egyetlen mentsvára. 
A coffein önmagában még nem lenne 
'ártalmas, ha használata után ki is pi-
henné magát az ember, csakhogy ilyen 
körülmények között erre nincs lehetőség. 

Lássuk csak mi is történik ilyenkor7 
Kl-kl megissza a maga feketéjét, vagy 

ami még rosszabb, csukott szemmel le-
nyeli a patikában vásárolt kesérű cof-
fein-port, s elkezd tanulni. — Ebéd — ta-

nulás — vacsora — kávé, coffein — ta-
nulás — s bizony még az éjjeli 2—3 óra 
is ébren találja az egyetemistát Vígan 
tanul, úgy érzi, akár reggelig ls fent 
tudna maradni, s hálásan gondol felsőbb 
éves kollégájára, ki e csodaszert a ján-
lotta. Másnap frl »ebben és korábban 
ébred táreainál, buzgón nekiül tanulni, 
igaz, úgy érzi, ma délelőtt nem megy 
olyan jól, mint az elmúlt nap, de sebaj, 
gyerünk a kávéval vagy a coffein por-
ral — ez még olcsóbb is! — s már sem-
mi baj. Ez ismétlődik másnap, harmad-
éap, s barátunk észre sem veszi, hogy 
már nem ls tud tanulni coffein nélkül, 
hogy egyre nagyobb és nagyobb ada-
gokkal tudja csak ébren tartani figyel-
mét. 

Ilyenkor már jelentkezhetnek a szer 
kellemetlen tünetei is: rendkívül nagy 
nyugtalanság, idegesség, ingerlékenység, 
félelemérzés, MÍvszorongás, majd fülzú-
gás. szédülés, émelygés, esetleg hányás ls. 

TAGADHATATLAN, hogy az egye-
temi hallgatóság Jelentős száma él ezen 
izgatószerrel, amit mi sem bizonyít job-
ban, minthogy pl. Szeged legnagyobb 
gyógyszertárában, a »Kígyó" patikában 
hetente ezer darab 0.20 g coffeint tartal-
mazó tasak kel el, nem beszélve a ren-
geteg ~Koffka«, »Karill«, -Salvador« stb. 
tablettáról. Bár az igazsághoz az is hoz-
zátartozik, hogy éjjeli műszakban dolgo-

zó munkások is szép számmal vannak a | 
vásárlók között. S hu mindehhez hoz-
zászámítjuk a mértéktelen tea-ivást, 
mert hiszen ez is tartalmaz — ha szeré-
nyebb mennyiségben is — coffeint, va- ) 
lamint a benzpropamin származékok kö- \ 
zül hazánkban -Centedrin-, -Pondex-
néven forgalomban levő hasonló hatá-
sú készítményeket — melyek szedését 
egyébként még a KRESZ is tiltja —, ak- • 
kor elképzelhetjük, milyen káros hatá-
soknak tesszük ki magunkat 18—24 éves 
korunkban, s nem csodálhatjuk, hogy 
néhány fiatal félig-meddig szellemi, s 
talán fizikai eltompultsággal kezdi el hi-
vatásának gyakorlását 

Terménzetcsen nem lenne helyes és 
igaz méreg-fogyasztásnak tartani a ká-
véivást, azonban a . tiszta coffein bár-
milyen formában való állandó és nagy 
mennyiségű — izgatószerül való — hasz-
nálata ellen a legerélyesebben tiltakoz-
nunk kell! 

Helytelen lenne, ha minden felelőssé-
get a fiatalságra zúdítanánk e kérdés-
ben. A túlzsúfolt tanrend, a naptár be-
táblézottsága is figyelembe veendő. Vi-
szont felelősség terheli hallgatóinkat is. 
Mert minden bizonnyal nem lenne S2ük* 
ség napi 10—12, vagy még több órai ta-
nulásra 4—5 héten keresztül, ha a félév 
során minden nap legalább 1—2 órát 
foglalkoztak volna tanulmányaikkal. Azt 
tanácsoljuk tehát: azonnal el kell kez-
denünk az »új életet«, ami, majd meg-
lát ja mindenki, nem is jelent olyan sok 
terh«t. A II. félév éppen csak elkezdő-
dött, még nincs késő könyveinkbe la-
pozni. s ha esetleg bágvadtak vagvunk, 
inkább sétáljunk egvet, tornázzunk, spor-
toljunk, vagy igyunk egv jó erős . . . mál-
naszörpöt Coffein helyett. így lesz belő-
lünk kívül-belül ép ember. 

Hagyjuk a feketekávét az adeni dervi-
sekre, s a baráti összejövetelekre. 

H£BER SÁNDOR szigorló orvos 
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